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[Indenrigsministeren.] 
område omkring en af de store byer ud til 
særlig afgørelse på nuværende tidspunkt. 

Hermed sluttede spørgsmålet. 

Af Skovmand til indenrigsministeren: 
홢Kan ministeren oplyse, hvor mange 

anmodninger om militærnægtelse ud- 
skrivningskredsene har modtaget i 1967?" 

Skriftlig begrundelse: 

Det er i dag en udbredt opfattelse blandt 
unge, at der er stor forskel på det antal 
unge mænd, der ansøger om at blive mili- 
tærnægtere, og det antal, der ender med at 
blive sendt ud: til lejrene. Da kun de sidste 
tæller med i de officielle statistikker, gror 
myterne flittigt, og det hævdes endda, at 
nogle unge nægter militærtjeneste, blot 
fordi de herved regner med at have større 
chancer for at blive kasseret. 홢 : 

Dette forhold er yderst uheldigt, ikke 
mindst i betragtning af at der snart skal 
fremsættes forslag til en ny militærnægter- 
lov. Det må være af værdi for folketinget, 
at man får antallet af ansøgninger at vide, 
og da disse ansøgninger skal indgives skrift- 
ligt, skulle det være muligt at fremskaffe 
denne oplysning. 

Indenrigsministeren (Poul Sørénsen):; eg 
kan besvare det stillede spørgsmål med, at 
der i kalenderåret 1967 blev modtaget 1.036 
ansøgninger fra værnepligtige, der begæ- 
rede sig overført til civilt arbejde eller sani- 
tetstropperne. Af disse 1.036 værnepligtige 
blev sagen for 91 ikke endeligt behandlet, 
idet de enten fik udsættelse, udeblev eller 
blev forbigået på grund af manglende ud- 
vikling, manglende bevisligheder eller af 
andre grunde. ^ 

Af de resterende 945 blev 155 erklæret for 
stedse tjenstudygtige, medens 29 blev erklæ- 
ret for tjenstudygtige, men egnede til tjene- 
ste i civilforsvaret uden for civilforsvars-" 
korpset. Af de 945 blev altså i alt 184 erklæ- 
ret for tjenstudygtige. Det giver en kassa- 
tionsprocent på omkring 20, medens kassa- 
tionsprocenten for samtlige værnepligtige 
under ét i samme år var ca. 25. Forskellen 
mellem disse tal beror hovedsagelig p å ,  at 
der i de 25 pet. indgår en gruppe værneplig- 

tige, som på grund af alvorlige psykiske og 
fysiske mangler helt klart er udelukket fra 
at gøre militærtj eiieste. Ser man bort fra 
dette forhold, er kassationsprocenten reelt 
stort set den samme for de værnepligtige, 
der begæres overført til civilt arbejde, som 
for andre værnepligtige. 

Af de 761 tjenstdygtige værnepligtige fra- 
faldt 15 deres anmodning om overførelse, 
medens 7 af; sessionerne blev nægtet over- 
førelse, idet de ikke opfyldte betingelserne . 
herfor. 5 blev efter eget ønske udskrevet til 
civilforsvarskorpset og 9 indstillet til over- 
førelse til sanitetstropperne. 

Antallet af værnepligtige, der af sessioner- 
ne blev indstillet til overførsel til civilt ar- 
bejde, udgjorde således 725. Heraf kan om- 
kring 425 forventes indkaldt til tjeneste i 
en af : indenrigsministeriets lejre for civile 
værnepligtige, medens omkring 300 kan for- 
ventes efter anmodning at blive overført 
t i l  tjeneste i civilforsvaret i henhold til -'be 
stemmelsen 홢 i civilforsvarslovens 홢 § 9, stk. 3. 

Skovmand: Jeg vil gerne sige ministeren 
tak for oplysningerne. Jeg tror, dé er nyt- 
tige at have, når man skal diskutere for- 
holdet militærnægtere kontra almindelige 
værnepligtige. Jeg mener i det hele taget, 
det vil være nyttigt, om man lår gravet 
noget mere i problemet, så vi får en mere 
åben debat om hele spørgsmålet. : 

Hermed; sluttede spørgsmålet, og spørge- 
tiden var dermed til ende. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling ;al forslag til lov om æn- 
dring af lov om, højere forberedelseseksamen. 

(Anden behandling af lovforslaget ,(nr. 30) 
findes i  tidenden 'sp'. 2581). : ; ; 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Holger Hansen: Vi hår i udvalget fra 
ministeren fået den oplysning, at der ikke 
på nuværende tidspunkt var behov for at 
foreslå ændringer i tilskudslovene for private 
gymnasieskoler og studenterkurser, da der 

. ikke for tiden findes kurser til højere for- 



2649 2/5 68: 3. beh. af f. 1.1. vedr. højere forberedelseseksamen. 26Ö6 

[Holger Hansen.] 
beredelseseksamen ved private gymnasie- 
skoler og ikke heller for nærværende er 
nogen reelle planer om noget sådant for det 
kommende skoleår. Jeg er, siden udvalget 
afsluttede arbejdet med dette lovforslag, 
blevet gjort bekendt med, at der arbejdes 
med planer om oprettelse af private HF- 
kurser for det følgende skoleår, altså skole- 
året 1969-70. Jeg vil gerne spørge under- 
visningsministeren, om han i givet fald vil 
stille forslag i god tid, således at de nødven- 
dige ændringer af tilskudslovene kan ske, i- 
fald der bliver realitet i de undersøgelser, 
der nu pågår. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Det er rigtigt, at der endnu ikke for mini- 
steriet har foreligget ønske om oprettelse 
af HF-kurser ved private gymnasier, og der 
vil heller ikke blive oprettet nogen i skole- 
året 1968-69. Skulle der være ønske om, at 
man også kunne oprette dem ved private 
gymnasier, vil der ikke fra ministeriets side 
være noget i vejen for at foreslå den æn- 
dring til tilskudsloven, som vil være nød- 
vendig. 

K. B. Andersen: I anledning af ministerens 
udtalelse om eventuelle kurser på private 
gymnasier vil jeg gerne bede ministeren 
bekræfte det, som jeg tror vi er helt enige 
om: at med denne nye uddannelse er det 
vældig vigtigt, at kvalitetskravene holdes 
meget højt uden hensyn til, hvor disse kursus 
lægges. Det har tidligere været udtrykt så- 
dan, at denne nye uddannelse ikke måtte 
bruges til redningsplanke for nogen insti- 
tutioner. Jeg går ud fra, at ministeren er 
enig heri. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg er ganske enig i denne bemærkning. 

Bernhard Baunsgaard: I anledning af den 
lille ordveksling, der nu har været om til- 
skud til HF-kurser, minder jeg om den 
diskussion, vi havde ved anden behandling, 
hvor jeg gjorde opmærksom på, at vi i givet 
fald ville få 4 forskellige sæt regler at give 
tilskud efter; jeg håber derfor, at ministeren 
vil kunne sammenarbejde reglerne. 

.Hermed sluttede forhandlingen., 

Lovforslaget 
vedtoiJes enstemmigt med 130 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om gymnasieskoler. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 31) 
findes i tidenden sp. 2581). 

rJ 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 131 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om fordeling af udgifterne til 
statsskoler og kommunale gymnasieskoler. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 32) 
findes i tidenden sp. 2581). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 131 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om ud- 
lån til arbejderboliger på landet. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 
100) findes i tidenden sp. 1587, udvalgets 
betænkning i tillæg B. sp. 243). 


